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28. juli 2016 

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende spørgsmål:  

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut vedr. politiets efterforskningsrettigheder: 

 

1. Er det Naalakkersuisuts opfattelse, at politiet her i landet har de samme efterforskningsrettigheder 

som politiet i Danmark? Jeg tænker her i særlig grad på, at politiet i Danmark er tildelt nogle 

efterforskningsrettigheder i Retsplejelovens § 729C, som politiet i henhold til den grønlandske 

retsplejelov ikke synes at have. 

 

2. Har Naalakkersuisut taget initiativ til at indføre kongelige anordninger, der øger politiets 

efterforskningsrettigheder? Naalakkersuisut bedes i forbindelse med svaret redegøre for, hvilke 

kongelige anordninger man har indført, hvilke man påtænker at indføre og hvilke man ikke 

umiddelbart ønsker at indføre.  

 

3. Påtænker Naalakkersuisut en revision af henholdsvis retsplejeloven og/eller kriminallov for 

Grønland inden for nærmeste fremtid? 

 (Medlem af Inatsisartut Tillie Martinussen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 
Demokraterne anser det som en politisk forpligtelse at give politiet så gode og retfærdige rammer som 
muligt til at efterforske og opklare forbrydelser af alle slags i samfundet. Vi bør på den baggrund være 
opmærksomme på, om vores lovgivning er opdateret, tidssvarende og om den giver god plads til, at 
politiet, som i forvejen har svære kår, kan efterforske og beskytte både efterforskninger og vidner 
optimalt. 
 
I et land som Grønland, hvor politi, gerningsmænd og vidner til forbrydelser bor tæt på hinanden - og 
måske endda kender hinanden - mener jeg, at vi bør give politiet særlige muligheder for at kunne 
beskytte fortrolige oplysninger og vidner under efterforskning af forbrydelser, særligt når det gælder 
efterforskning af sager der vedrører euforiserende stoffer, særlig personfarlig kriminalitet og deslige. 
 
Som jeg læser henholdsvis den danske og den grønlandske retsplejelov, så er der nogle forskelle, der 
betyder, at politiet i Danmark har bedre efterforskningsrettigheder end politiet i Grønland. I § 729C i 
den danske retsplejelov er der eksempelvis punkterne 1 til 7, mens der i den tilsvarende paragraf i den 
grønlandske retsplejelov kun er punkterne 1 til 4.   
 
§ 729 C giver mulighed for at reglerne i §§ 729 a og 729 b kan fraviges, hvis særlige hensyn gør det 
påkrævet, og en fravigelse ikke vil give væsentlige betænkeligheder for varetagelsen af den sigtedes 
forsvar.  
 
Herudover mener jeg at, at politiet skal have bedre muligheder for at beskytte borgere, der ønsker at 
vidne mod gerningsmænd, men er bange for repressalier. Nogle af disse muligheder ligger i dag i den 
danske retsplejelovs § 729 C stk. 4-7. 
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Spørgsmålene bedes besvaret inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


